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Rozhovor s pededel Aloisem Součkem
Jak vypadá talár rektorského pedela?
Dnešní rektorský pedel nosí tradiční černý talár s límcem z hranostaje, který je na přední části
zdoben prýmky. Narozdíl od oděvu ostatních akademických hodnostářů je talár z teplého
sukna a než byla ve Velké aule zavedena klimatizace, tak jsem se především v letních
měsících doslova „vařil za živa“. Vždyť já nosím kromě oblečení a taláru i rukavice a čepici.
rukavice a čepici

Pamatujete si, kdy jste poprvé nesl žezlo?
Upřímně řečeno je to tak dávno, že si na to vzpomínám jen matně. Pedel musí chodit důstojně
a tak jsem se samozřejmě bál, aby mi neupadlo žezlo nebo abych nezakopl. Žezlo je přes metr
dlouhé a já ho musím celou dobu držet, což při délce ceremoniálu není žádná legrace. Představte
si, že po dobu dvou hodin držíte v jedné ruce metrovou tyč o váze 2 kg. Odpoledne se pak těším
domů. Jen co dorazím převléknu se a sednu na kolo a ujedu svých 30 kilometrů.

Účastníte se už skoro 30 let všech promocí na univerzitě, máte pocit, že se dnešní
studenti chovají jinak než dříve?
Je zajímavé, že je veliký rozdíl mezi tím, z jaké fakulty studenti přichází. Už dopředu vím, kdy
bude ceremoniál probíhat za hrobového ticha a kdy se musím připravit na to, že si budou
chvílemi povídat. Stejný rozdíl je i ve způsobu oblékání, dříve studenti chodili více společensky
oblečení. Když se dnes dívám na jejich obuv není výjimkou, že některá ze slečen přijde ve
vietnamkách a studenti mají sandály.

Vím, že některé zásady přísně dodržujete. Traduje se o Vás taková historka, že plácnete
přes ruku kohokoli, kdo chce vzít do ruky zlaté žezlo bez rukavic.
To narážíte na to, jak jsem usměrnil při návštěvě Lorda Robertsona, generálního sekretáře
NATO. Oficiální návštěvy si mohou v prohlédnout klenotnici a žezla. Pan Roberson si chtěl
vzít jedno do ruky a tak jsem mu naznačil, že nemůže sahat na žezlo bez rukavic. Pan rektor
se na mne trochu zlobil, ale kdyby všichni dostali výjimku, jak by to pak vypadalo. Navíc pan
Robertson pochopil o co mi jde a s úsměvem celou věc přesel.


